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انتخابــات آبان ماه آمریکا  بیش از آنکه 
برای خود مــردم آمریکا اهمیت داشــته 
باشــد، برای اپوزیسیون جمهوری اسلامی 
به منزله بخت بقا و فنا قرار گرفته اســت. 
اپوزیســیون جمهوری اســلامی باور دارند 
تنها راه تســهیل توهم براندازی جمهوری 
اســلامی، پیروزی ترامپ است که با ادامه 
سیاست تشــدید تحریم ها علیه جمهوری 
اســلامی، بتوانــد بســتر مناســبی بــرای 
شــورش های داخلی و درنهایت براندازی 
فراهم کنــد. از دید اپوزیســیون جمهوری 
اســلامی، دموکرات هــا به رهبــری کامالا 
هریــس، با تعامل سیاســی و توافق  ســر 
برجام، ظرفیت مناسبی برای احیای شرایط 
مناسب اقتصادی را فراهم می کنند و بهبود 
شــرایط اقتصادی یعنی ناکامی اپوزیسیون 
در برانــدازی! در این بین، منافقین با توهم 
اســتفاده از تیم اصلــی و قدیمی ترامپ 
شــامل «رودی جولیانــی، مایــک پنــس، 
پمپئــو و جان بولتون» کــه روابط نزدیکی 
بــا منافقین دارنــد، امید دارنــد  بتوانند از 
فشارهای جمهوری اسلامی به کشورهای 
میزبان منافقیــن بکاهند و با اســتفاده از 
برگ سیاســی دولــت ترامــپ و نزدیکان 
خود در تیم او، مجدد فضای مناسب برای 

فعالیت های خود فراهم کنند.
موضوعــی کــه در جلســات داخلی 
گروهک منافقین به آن پرداخته شده است 
و مسئولین نشست این گروهک به صراحت 
عنوان کرده اند که بــا پیروزی دموکرات ها، 
وضعیــت بــرای ایــن گروهک به شــدت 
ســخت تر خواهد شــد. عباس داوری در 
نشســت توجیهــی گروهک عنــوان کرده 
اســت که در رویکــرد تهاجمی جمهوری 
اسلامی علیه منافقین و کشورهای میزبان 
هیچ تفاوتی میان دولت شــهید رئیســی 
و پزشــکیان نیســت و جمهوری اسلامی، 
زیر پوشــش شعار تعامل ســازنده با دنیا، 

فشارهای خود را بیشتر هم خواهد کرد.
در آخریــن ملاقات مایک پنس و مایک 
پمپئــو بــا مریم رجــوی در مقر فرانســه 
منافقیــن در تابســتان، گروهــک منافقین 
قول جمع آوری کمــک مالی برای کمپین 
تبلیغاتی ترامپ و تــلاش برای جذب رأی 
ایرانیان مقیم آمریکا و مسلمانان آمریکا را 
داده  بود که در یکی از نشســت ها، علیرضا 
جعفــرزاده، عنصــر گروهــک در آمریکا، 
نســبت به عدم تلاش اعضا بــرای تعهد 
برای جمــع آوری کمک های  انجام شــده 
مالی اعتراض شدید کرد و عنوان داشت  از 
سمت کمپین ترامپ بابت بدقولی در تعهد 
انجام شده به شدت تحت فشار هستند. در 
این نشســت، جعفرزاده عنوان می دارد که 
با توجه بــه روابط معــاون اول ترامپ با 
سلطنت طلبان و به حاشیه رفتن تیم قبلی 
و تلاش سلطنت طلبان برای کمپین ترامپ، 
اگر در مــدت باقی مانده تلاش جدی برای 
جلب رضایت تیم ترامپ نداشــته باشیم، 
باید شــاهد یک شکســت بزرگ در ارتباط 
با تیم جدید ترامپ و نزدیک شــدن به تیم 
بچه شاه باشیم.  در ســال ۹۵ نیز منافقین 
با ارسال نامه ای به ترامپ و اعلام آمادگی 
برای کمک به کمپیــن تبلیغاتی اش برای 
پیروزی، با اشــاره به سیاست او نسبت به 
تایوان عنوان داشــته بودند: «ما امیدواریم 
که با پیروزی شــما در انتخابــات آن گونه 
که وعده داده شــده، دولت جدید و کنگره 
آمریکا فرصت آن را داشــته باشد که برای 
اولین بار نتایج بین المللی و منطقه ای این 
توافــق فاجعه بار را بدون هیچ اســتثنایی 
بازبینــی کند. امیدواریم کــه تحت رهبری 
شما، ایالات متحده کمک کند  ایرانیان کشور 
خود را از دست گروه اسلامی که طی چهار 
دهه اخیر بر سر کار بوده اند، نجات دهند».

بی شک باید انتخاب استانداری از خود اهالی سیستان و بلوچستان و اهل سنت 
این استان توسط دولت دکتر پزشکیان را به فال نیک گرفت؛ چرا که این حرکت 
یک حرکت رو به جلو و مترقی و به معنای به رســمیت شــناختن حقوق حقه مردم 
مظلوم این اســتان است. از طرف دیگر، استان سیستان و بلوچستان پیشگام در مقوله 
وحدت بین اهل ســنت و شیعیان بوده است و در این میان جا دارد که از سردار شهید  
شوشــتری یادی کنیم که او نیز از پیشگامان وحدت شــیعه و سنی در استان بود و در 
مراسم سخنرانی با بزرگان اهل سنت و اقوام این استان با تنی چند از دیگر سران اهل 
سنت به شهادت رسیدند. گام های شهید شوشتری هم در استان سیستان وبلوچستان از 
جمله گام های مؤثر برای تقویت وحدت بین شــیعه و سنی در این استان و کل ایران 
محسوب می شود. اما در کنار انتخاب استاندار بومی و اهل سنت سیستان و بلوچستان و 
نیز پیگیری گام های وحدت زا  مانند اقدامات شهید شوشتری که بسیار مفید بودند، باید 
گام های عملی دیگری مانند اختصاص بودجه عمرانی برای محرومیت زدایی در استان 
سیستان و بلوچســتان مد نظر دولت چهاردهم قرار گیرد. اتفاقا این نوع نگاه باید کلید 
اساسی دولت آقای دکتر پزشکیان در محرومیت زدایی از مناطق شرقی و غربی و جنوبی 
ایــران باشــد و پیگیری عملی این سیاســت فقط بــا اختصاص بودجــه عمرانی و 
محرومیت زدایانه می تواند محقق شود تا در نهایت به تقویت بیش از پیش وحدت شیعه 
و سنی و گام نهادن در وفاق ملی منجر شود. از این رو باید در مسئله اختصاص بودجه ها 
به استان های کشور تجدید نظر جدی انجام شود و این رویه و سنت غلط اصلاح شود که 
استان های کلیدی تر و قدرتمند، سهم بیشتری از بودجه عمرانی دریافت خواهند کرد. 
ضمن اینکه نباید فراموش کرد که استان های محرومی مانند استان سیستان و بلوچستان 
به یک انقلاب توسعه ای و یک انقلاب مترقی در محرومیت زدایی نیاز دارد؛ چون بعد از 
چهار دهه محرومیت های جدی در استان سیستان و بلوچستان از مقوله آب پاک و سالم 
و قابل شرب گرفته تا معضل جدی در راه های مواصلاتی این استان، کمبود شدید مراکز 
بهداشــتی و درمانی و سایر موضوعات و محرومیت ها زیبنده جمهوری اسلامی ایران 
نیست. در این میان یکی از مشکلات جدی استان سیستان و بلوچستان مسئله آب است 
که در همین زمینه باید حقابه ایران از هیرمند هرچه سریع تر محقق شود تا این آب به 
استان تزریق شود. البته متأسفانه این مسئله در فراز و نشیب قرار دارد و در گیرودارهای 
سیاســی و دیپلماتیک هنوز در هاله ای از ابهام به سر می برد. اما ضرورت حل هر چه 
سریع تر آن بیش از گذشته است. از طرف دیگر متأسفانه ذیل نگاه امنیتی نتوانستیم به 
شــکل درست و واقع بینانه ای محرومیت ها و مشکلات این استان را درک کنیم. قطعا 
نگاه تک بُعدی امنیتی نمی تواند مشکلات این استان را حل کند. با توجه به نکات یاد 
شده باید یکی از مهم ترین مسائل اجرائی مد نظر دولت دکتر پزشکیان و استاندار جدید 
سیستان و بلوچستان که از اهالی بومی و اهل سنت آن است، رسیدگی به ضایعه و اتفاق 
ناگوار مهرماه ۱۴۰۱ باشــد که حجت الاسلام والمسلمین علی  اکبری به عنوان نماینده 
مقام معظم رهبری طی سفری به استان سیستان و بلوچستان همه این کشته شدگان 
شــهر زاهدان را «شهید» اعلام کرد. با این حال هنوز پرونده آنها به نتیجه لازم و درخور 
توجه نرسیده است. از طرف دیگر محاکمه جدی و قاطع مسببین این حادثه تلخ جزء 
خواسته های مردم سیستان و بلوچستان است. از طرف دیگر در کنار گام های مؤثر دولت 
پزشکیان برای تقویت وفاق ملی و وحدت باید از برخی اقدامات مخرب و تروریستی که 
عملا امنیت این اســتان و کشور را تحت الشــعاع قرار داده اند و گاهی نیروهای حافظ 
امنیت از سپاه و بسیج گرفته تا نیروی انتظامی و ارتش را شهید می کنند، جلوگیری کرد. 
قطعا با این نگاه درســت وحدت زا می توان دســت این تروریســت هایی که در خاک 
همسایگان سکنی گزیده اند را بست. پس اهل سنت و شیعیان این استان باید به شکل 
هم زمــان  هم به دنبال مبارزه با تروریســم و نفوذی هــا و همچنین تحقق مطالبات 
اجتماعی باشــند تا با این وفاق و وحدت به ســمت توســعه سیاســی، اقتصادی و 
امنیتی زدایی از سیستان و بلوچســتان گام بردارند. امید است که در آینده نزدیک شاهد 
سفر استانی آقای دکتر پزشکیان به این استان باشیم تا با یک استاندار بلوچ و اهل سنت 
و تشکیل تیم، گام های عملیاتی برای محرومیت زدایی آغاز شود و همه مسئولین با یک 

وفاق و همدلی به سمت بهبود وضعیت استان بروند.

فرمانــده نیــروی زمینی ســپاه گفت: ۱۸ تبعــه تاجیک-افغــان که در 
عملیات های راســک، چابهار و پارود کشته شدند، انتحاری بودند که در 
پوشــش سوخت بران از مرز عبور می کردند. سردار پاکپور تصریح کرد: فردی که 
یکشنبه توسط سربازان گمنام امام زمان(عج) به هلاکت رسید یکی از سرکردگان 
گروهک های تروریستی بود که از اتباع بیگانه به حساب می آمد. تروریست های 
مزدور فعال در منطقه به هیچ وجه ایرانی نیستند و با جعل مدارک ایرانی درحال 
اقدام تروریســتی علیه مردم ما هســتند. او افزود: امروز اگــر مرز درحال کنترل 
اســت، بابت این مسئله است که مزدوران دشــمن بنابر اعترافات خودشان در 
پوشش سوخت بران، از مرز عبور کرده و به داخل کشور ورود می کنند. ۱۸ تبعه 
تاجیک-افغان که در عملیات های راســک، چابهار و پارود کشته شدند، عناصر 

انتحاری بودند که در پوشش سوخت بران از مرز عبور کردند.

بررسی نگاه تهران در قبال حمله به اسرائیل و تلاش هم زمان برای آتش بس در منطقه در گفت وگو با جاوید قربان اوغلی

ایران به دنبال آغاز جنگ و تشدید تنش نیست
نگاه یادداشت

خبر

سیـاستسیـاست

 عبدالرحمن فتح الهی: در شــرایطی که حمله ایران در پاسخ 
به عملیات اسرائیل احتمالا قطعی به نظر می رسد، مسعود 
پزشــکیان، رئیس جمهور، در جلسه عصر روز یکشنبه هیئت 
دولت با تأکید بر اینکه جمهوری اســلامی ایران به هیچ وجه 
تجاوز به حریم و امنیت خود را بی پاســخ نخواهد گذاشت، 
خطاب به سران اســرائیل گفت : «آنها به خوبی می دانند که 
در صورت ارتکاب هرگونه خطایی بر علیه جمهوری اسلامی 
ایران پاسخی دندان شکن دریافت خواهند کرد، گرچه اگر در 
رفتــار خود تجدید نظر کنند، آتش بس را بپذیرند و دســت از 
کشت و کشــتار مردم مظلوم و بیگناه منطقه بردارند، ممکن 
است در نوع و شــدت پاسخ ما اثر داشــته باشد». در حالی 
چنین ادعایی از زبان پزشــکیان مطرح می شــود که حسین 
ســلامی، فرمانده کل ســپاه، در کنگره ۱۵ هزار شهید استان 
فارس تصریح کرده بود «اســرائیلی  ها فکر می کنند با پرتاب 
چند موشــک می توانند تاریخ را عوض کنند؛  وعده صادق ۲ 
را فراموش نکرد ه اید؛ تجاوز کردید، اما بدانید پاســخ غیرقابل 
تصوری به شما خواهیم داد». ســردار علی فدوی، جانشین 
فرمانده کل سپاه پاسداران هم در گفت وگو با شبکه المیادین 
تأکید داشت «پاسخ ایران به تجاوز رژیم صهیونیستی حتمی 
است». هم زمان علی محمد نائینی، سخنگوی سپاه پاسداران 
انقلاب اســلامی، در گفت وگو با فارس کیفیت پاسخ ایران به 
اســرائیل را تشــریح کرد. حال با توجه به روند تحولات یک 
ســاله اخیر در خاورمیانه، ســؤال اینجاســت که دیپلماسی 
تنــش زدای ایران می تواند به نتیجه برســد و آیــا امیدی به 
برقــراری آتش  بــس در لبنــان و غزه و به دنبــال آن، امکان 
تأخیر در حمله احتمالی مدنظر تهران وجود دارد؟ پاسخ به 
این ســؤالات، محور گفت وگویی با جاوید قربان اوغلی است 
تا ارزیابــی و تحلیل مدیرکل آفریقای وزارت خارجه، ســفیر 
پیشین ایران در آفریقای جنوبی و تحلیلگر حوزه بین الملل را 
دراین باره جویا شویم. آنچه در ادامه می خوانید ماحصل این 

گپ و گفت است.
   

 جناب قربان اوغلی، یکشنبه هفته   �
کرد  عنوان  پزشــکیان  مسعود  جاری 
که «اگر اسرائیل در رفتار خود تجدید 
را بپذیرد و دست  نظر کند، آتش بس 
از کشت و کشتار مردم مظلوم و بیگناه 
نوع  بردارد، ممکن اســت در  منطقه 
اثر داشته باشد»؛  و شدت پاســخ ما 
این در حالی اســت که به گفته برخی 
مقامات، حمله ایــران قطعی به نظر 
می رســد. آیا واقعــا تنش زدایی رخ 

می دهد؟
چه کســی گفته که حملــه ایران 

قطعی است!
 برخی از فرماندهان نظامی و...  �

به هیچ عنوان این گونه نیست. کدام یک از فرماندهان؟
 سخنگوی سپاه، جانشین سپاه، فرمانده کل سپاه و...  �

مــن نمی دانم چــرا روزنامه نگارهــا به ایــن فضا دامن 
می زنند!

 من دامن نمی زنم. دارم عین گفته ها را نقل می کنم.  �
آخر کدام گفته. نه گفته پزشکیان و نه گفته دیگر مقامات 
که ملاک تحلیل نیســت. در ضمن شما بین سطور گفته های 
دکتر پزشــکیان را ببینید. اصلا مسئله حمله قطعی از طرف 
ایــران وجود ندارد و هیچ کس هم درمــورد قطعی بودن آن 
سخن نگفته است. شــما اگر به مواضع آقای دکتر پزشکیان 
رجوع کنید، ایشــان به هیچ عنوان فعل ماضی به کار نبردند، 
بلکــه از فعل مضــارع اســتفاده می کنند. آقای پزشــکیان 
می گویند: «آنها بــه خوبی می دانند کــه در صورت ارتکاب 
هرگونه خطایی بر علیه ایران پاســخی دندان شــکن دریافت 
خواهنــد کــرد. اگر اســرائیل در رفتار خــود تجدیدنظر کند، 
آتش بس را بپذیرد و دســت از کشــت و کشتار مردم مظلوم 
و بیگناه منطقه بردارد ممکن اســت در نوع و شدت پاسخ ما 
اثر داشته باشد». افعال این جملات خبر از آینده می دهد، نه 
گذشته. این به آن معناست که اگر اسرائیل در آینده حمله ای 
را انجام دهد، ایران پاســخ می دهــد. نه اینکه الان حمله ما 

قطعی است و...
 جناب قربان اوغلی شما گویا دیگر اخبار را چک نمی کنید.   �

تقریبا همه از قطعی بودن سخن می گویند.
کدام رسانه؟ چه کسی گفته؟ شما که نباید مسئله را فقط 

به مقامات داخلی محدود کنید.
 صرفا مقامات داخلی نیست. سی ان ان، آکسیوس و سایر   �

خبرگزاری ها هم ایــن را تأیید کرده انــد. از تحرکات نظامی 
ایران سخن گفته اند. حتی ســناریوی حمله احتمالی از خاک 

عراق مطرح است و شاید...
اگر شما با من مصاحبه می کنید و از من نظر می خواهید، 
تصور من این اســت که هر اقدامی که بــه دامن زدن تنش، 

ناامنی و بحران فعلی خاورمیانه منجر شــود، زیان آور است 
و مقامات ما به این مسئله آگاهی دارند. پس به همین دلیل 
تا آنجایی که من سیاســت رسمی جمهوری اسلامی ایران را 
می دانم و به آن آشــنا هســتم، معتقدم که تهران به دنبال 
افزایش تنش نیســت. یعنی به دنبال ادامه درگیری و تنش 
با اســرائیل نخواهد بود. این برداشت من از سیاست رسمی 
جمهوری اسلامی ایران اســت. حتی از نوع حمله عملیات 
وعده صادق ۱ و ۲ ایران و همچنین حمله اســرائیل به ایران، 
چنین برمی آید که دو طرف به دنبال ادامه درگیری نیســتند. 
برخلاف برخی شــعارها و موضع گیری های تند، اصلا طرفین 
بــه دنبال دامن زدن بــه جنگ نخواهند بود و هر دو ســعی 
می کننــد در اقدامــات خود نوعی هوشــمندی و هدفمندی 
داشــته باشــند که فضای تنش قابل کنتــرل و قابل مدیریت 
باشــد. حتی برخلاف تمام ادعاهای نتانیاهو، شما دیدید که 
حمله دوم اســرائیل به ایران، آن گونه که تصور می شد بزرگ 
نبود. من از اخبار پشــت پرده خبر ندارم، اما حمله اســرائیل 
کامــلا هدفمند بود، با این هدف و با این توجیه که درگیری با 
ایران در این نقطه پایان پیدا کند و ایران هم دیگر پاسخ ندهد.
انتخابــات  بــه  منتهــی  روزهــای  در  دیگــر  از طــرف 
ریاست جمهوری آمریکا فشار سیاسی و دیپلماتیک جو بایدن 
بر اســرائیل با این هدف بود که حمله اسرائیل به خاک ایران 
به نحوی نباشــد که حمله متقابل ایران را به دنبال داشــته 
باشــد که تأثیری بــر انتخابات بگذارد. پس اگر اســرائیل به 
تأسیسات هسته ای یا تأسیسات نفتی و گازی و پالایشگاه های 
ما حمله می کرد، آن زمان و بدون شک ایران پاسخ می داد و 
حمله قطعی بود و در اسرع وقت با شدیدترین نحوه ممکن 
ایــن حمله صــورت می گرفت. ضمن اینکه مقامات کشــور 
هم پیش از حمله اســرائیل اعلام کرده بودند که اگر تل آویو 
بخواهد در پاســخ به حمله ایران به مراکز نظامی اسرائیل و 
دو پایگاه موســاد، صرفا حملاتی را به مراکز نظامی در ایران 

انجام بدهد، تهران به آن پاسخ نمی دهد و حمله سوم اتفاق 
نخواهد افتاد. حالا من در این وســط نمی دانم که دیپلماسی 
پنهانی بین ایران و آمریکا هم وجود داشته یا خیر؛ ولی به هر 
حال اســرائیل در پاسخ به عملیات وعده صادق ۲، حمله ای 

را به ایران انجام داد که شدید نبود.
 شدید نبود؟!  �

من که خبری از جزئیات محــل و مکان های مورد حمله 
ندارم، اما از واکنش مقامات چنین برمی آید که شدت حمله 
به نحوی نبوده اســت که ایران بخواهد پاسخی به آن بدهد. 
چون واقعا من از ابعاد، شــدت و گســتردگی حمله اسرائیل 

خبر ندارم.
 باز هم با شــما مخالفم. چون آنچه شما از زبان مقامات   �

گفتید، صرفا به ۲۴ ســاعت اول حمله پنجم آبان اسرائیل باز 
می گردد. اما پس از آنکه توصیه شد که کوچک نمایی در حمله 
اســرائیل انجام نشــود و ابعاد این حمله هرچه بیشتر برای 
رسانه ها روشن تر شــد، لحن مقامات و واکنش مسئولان هم 

تغییر کرد؛ مگر غیر از این است؟
نــه اصــلا مســئله ۲۴ ســاعت اول حمله پنجــم آبان 
نیســت. همین الان هم شــرایط همین گونه اســت. شما به 

موضع گیری های مقامات دو طرف توجه نکنید.
 مگر می شود توجه نکرد؟  �

حداقل من در تحلیل خودم به این دست موضع گیری های 
دو طرف توجه نمی کنم.

 پس ملاک تحلیل شما چیست؟  �
من رفتارهای عملی و سیاســت ها و روندهای بین المللی 
را در تحلیــل خودم ملاک قرار می دهم و آن را رصد می کنم 
و بر اســاس آن ارزیابی من این اســت که در شرایط کنونی، 
منطقی نیســت ایــران بخواهد حمله کند. یعنی برداشــت 
من این اســت که فعلا حمله ای در دستور کار تهران نیست. 
حداقل تا بعد از انتخابات ریاست جمهوری آمریکا این حمله 

صورت نمی گیرد.

من اتفاقا با این بخش از گفته هایتان کاملا موافقم. اگرچه   �
ســی ان ان ادعا کرده بود که مقامات ایران، این حمله را قبل 
از انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا انجام می دهند، اما تا 
این لحظه گپ و گفت من با شــما خبری از این حمله نیست 
و بعید هم هست تا بعد از انتخابات ریاست جمهوری آمریکا 
حملــه ای صورت بگیرد. اما فارغ از زمــان حمله، خود اصل 
وقوع حمله بعــد از انتخابات آمریکا تقریبــا قطعی به نظر 

می رسد. نه؟
من اینجا هم دوباره بحــث دارم. چون باید ببینیم نتیجه 
انتخابات آمریکا چه خواهد شد. اگر کاملا هریس به پیروزی 
برسد، تصور من این است که دست نتانیاهو بسته خواهد شد 
و این سیاســت های جنگ افروزانه اسرائیل به شدت کاهش 
پیدا خواهد کرد. اما اگر دونالد ترامپ پیروز شــود، بســته به 
نــوع روابط بین تهــران و دونالد ترامپ، تأثیــرات خود را بر 
سیاســت های نتانیاهو و اســرائیل خواهد داشت. به همین 
دلیل من تأکید دارم که نتیجه انتخابات آمریکا بر رفتار نظامی 
اسرائیل و همچنین نوع مواجهه ما با اسرائیلی ها کاملا مؤثر 
است. حالا اینکه اســرائیلی ها اخیرا عنوان کرده اند در پاسخ 
به حمله به منزل شخصی نتانیاهو امکان دارد اقدام دیگری 
از ســوی اســرائیل به ایران انجام شــود، به نظــر من همان 
موضع گیری توخالی و نوعی بلوف دیپلماتیک است. از طرف 
دیگر به نظر شــخصی من گفته های مقام معظم رهبری در 
دیدار با دانشجویان و دانش آموزان به هیچ عنوان به معنای 
این نیســت که ایران به دنبال حمله ای برای آغاز جنگ دیگر 
با اســرائیل باشــد. حرف های مقام معظم رهبری بیشتر در 
راستای نوعی بازگشــت به تعادل و تقویت بازدارندگی بود. 
به این معنا که اگر ایران با یک حمله از سوی اسرائیل مواجه 
شود قطعا و با شــدیدترین نحو ممکن به آن پاسخ می دهد. 
پس برداشت من این نیســت که واقعا ایران اکنون به دنبال 

حمله دیگر به اسرائیل باشد.
جهت   � یک  از  شــما  تحلیــل   این 

می توانــد زیر ســؤال بــرود، چراکه 
نوع  مســئله  صراحتا  نظامی  مقامات 
را مطرح کرده اند.  حمله و کیفیت آن 
پس اگر تحلیل شــما با نادیده گرفتن 
ایــن موضع گیری ها باشــد می تواند 
محل نقد قرار گیرد به این جهت که...

من نمی دانم شما چرا این قدر این 
موضــوع را تکرار می کنیــد. اگر قرار 

است با هم مصاحبه کنیم که...
 داریم با هم مصاحبه می کنیم...  �

امــا انــگار داریــم با هــم بحث 
می کنیم...

 بحث هم بکنیم، اشــکالی ندارد.   �
شــما یک تحلیل دارید و من هم باور 
دیگری دارم. اینکه مشکلی نیست. اما 

نمی توان منکر برخی موضع گیری ها شد تا...
ببینید بحث منکرشــدن نیســت. بحث این است که شما 
اســتنباط دیگری از حرف ها دارید. من استنباط دیگری دارم. 
من تصورم این اســت کــه حمله ای در دســتور کار ایران به 
اســرائیل نخواهد بود. چون ایران به دنبال تنش زایی نیست؛ 
بله شــاید گروه های مقاومت در منطقه از عراق تا ســوریه، 
یمــن، لبنان و...، حمله ای علیه اســرائیل انجام دهند، اما در 
شــرایط فعلی تهران حمله ای مستقیم را در دستور کار قرار 
نخواهد داد. چون تکرار می کنم با آشــنایی که به سیاســت 
رسمی جمهوری اسلامی ایران دارم، تهران عملا سعی دارد 
تنــش در منطقه را کنترل کند، نه اینکه به آن دامن بزند. این 

برداشت من است، مگر اینکه خلاف آن ثابت شود.
 اگر عملیات وعده صادق ۳ انجام بشــود، چه؟ آن موقع   �

ارزیابی شما چیست؟
این را شــما می گویید. مــن که می گویــم عملیات وعده 

صادق ۳ انجام نمی شود.
 فرض محال که محال نیســت. فرض کنیــم اگر عملیات   �

وعده صادق ۳ انجام شــد، آن زمان ارزیابی شــما چیست. 
گفتم «اگر» و گفتم «فرض کنیم»؟

فتح الهــی جان با اگر و فرض کنیم که نمی شــود تحلیل 
کرد.
 اما باید یک ســناریوی احتمالی و آلترناتیو را هم در نظر   �

بگیریم یا نه؟
در ایــن صورت اگر وعــده صادق ۳ انجام بشــود، قطعا 

اسرائیلی ها حمله شدیدتری خواهند داشت.
 من هم همین را می خواستم بدانم.  �

اینکه بدیهی اســت. اما این اقدام اتفاقا خلاف سیاســت 
رســمی ایران است. واقعا ایران به دنبال آغاز جنگ و تصاعد 
و تشدید تنش نیست. بله، ممکن است برخی رادیکال ها این 
را به عنوان یک مطالبه مطرح کنند، اما سیاست رسمی ایران 

این گونه نیست.
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